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内容概要

多代人居住和社区居住，无限制和无障碍居住、家庭式居住和家庭工作室——我们日益复杂的社会的
不同需求迫使未来的居住理念必须能够满足所有人的需求。
　　从适宜老年人使用的配置到现有建筑的现代化，精选的项目提供了关于迎合轮椅或是婴儿推车所
需要的住宅项目的全面论述。
本书前部分重点阐述了规划和理念，而有关无障碍建筑的详细规划细节也在书中做了大篇幅的说明。
　　技术性文章阐明了理念，并提供了有价值的规划思路。
“集合型居住”被明确定义，并针对此类建筑做了细致的剖析，其他深入性文章则分析了迎合老年人
需求的建筑构造要求，如浴室和厨房的特殊要求，还有无障碍化的设计和新老建筑的构造。
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作者简介

　　Christian Schittich（editor），born 1956　　studied architecture at the Technical University ofMunich，
followed by seven years office experienceand work as journalist， since 1991 editorial boardof DETAIL， Review
of Architecture， since 1992responsible editor， since 1998 editor-in-chief.Author and editor of numerous
textbooks andtechnical articles.　　Peter Ebner，born 1968　　studied architecture at the Technical University
ofGraz and at UCLA， Los Angeles， studied at theUniversity of Economics Linz， 1995 opened ownpractice in
Salzburg， since 1998 combined practicewith Franziska Uilmann in Vienna， since 2003professor at the Technical
University of Munich，Department of Housing and the Economics ofHousing， 2006 guest professor at the
Harvard Schoolof Design， Boston.Author of numerous textbooks and technical articles.　　Joachim Giessler
，born 1944　　studied industrial design at the College of FineArts, Kassel, 1974 own planning practice,
since1975 teaching positions at the Technical Collegesof Rosenheim and Coburg, the Instutute of WoodSciences
and Plastics Rosenheim, the HadassahCollege Jerusalem and the Industrial Design SchoolTeI-Aviv, 2003
establishment of the Instituts Wohnenim Alter e.V.Author of numerous textbooks and technical articles.　
　Lothar Marx，born 1941　　studied architecture at the Technical University ofBerlin, since 1988 own
architectural office, since1988 teaching positions at the Technical Universityof Munich, the College for
Architecture Weimar and the Institute of Technology Munich, member of thestandards committees NABAU, DIN
18024/18205,DIN 180030 and Betreutes Wohnen, partner in theInstitut for Barrierfreies Planen und Bauen in
DresdenMunich and Uim.Author of numerous textbooks and technical articles.　　Eckhard Feddersen，born
1946　　studied architecture at the Technical University ofKarlsruhe and the Technical University of Berlin,since
1973 own architectural office, 1980 82 teachingposition at the Technical University of Berlin, since2002
architectural office Feddersen Architects.Author of numerous textbooks and technical articles.　　Insa Lodtke
，born 1972　　studied architecture at the Technical University ofDarmstadt, since 2002 worked in public
relations forFeddersen Architects.Author of numerous technical articles on architectureand health.
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章节摘录

　　主题模式的住宅项目　　近年来，新的建筑理念和主题已经融入住宅建筑中。
具有生态学概念及可持续性发展特征的建筑，适合老人、妇女儿童和残障人士居住的房屋，禁止机动
车的节能住宅开发项目 （被动建筑、低矮建筑或者零能耗建筑）开始成为业界新宠。
换句话说，就是具有特定主题的住宅开发项目迅速发展起来。
在房地产开发商中开始流行。
我们通常认为社会学家、趋势分析家和预言家们能支配社会的节奏与主题。
然而另一种传统形式的革新正在发生：先是一小部分人因自身受到困扰而发现问题，然后言辞激烈并
坚忍不拔地让社会了解问题所在。
还记得当初那些激进主义分子刚开始做有关热泵的实验并改进了保温技术时。
只是被嘲讽为“环保激进分子”。
而如今，他们所取得的成就已被纳入房屋构造标准条文中。
同时。
住宅建筑的主题导向计划也迎合了我们后工业时代的社会特征。
不同层次且个性鲜明的建筑风格满足各色目标群体多种多样的生活方式需求。
而在“红色维也纳（Red Vienna）” 与“新法兰克福（DaS Neue Frankfurt）”，影响下所建造的工人
公寓和作为战后重建计划的“新家园（Neue Heimat）”及其他公共房屋的构造都已经变成了不可复制
的历史。
主题性或项目导向性住宅项目开发的另一意义在于试验具有创新意识的解决方案，并将之推广到更广
泛的社会领域中。
然而新的模式也同样面临着风险一一极有可能沦为一块覆盖在有强烈需求却极易被忽略的建筑结构调
整上的遮羞布。
可以这样说，特定主题的住宅开发项目恰恰折射出建筑行业创新过程中所遭遇的阻力（来自建筑师、
开发商、发起人、金融家及政府官员）。
奥地利新锐建筑事务所（BBK-3）的建筑师FraZSumnitSCh在谈及“棺木制造工厂（Sargfabrik）”计划
的出炉时说：对一群80多岁的老年人而言，居住方式的需求已不仅仅局限于追求房屋面积。
为了了解真正的需求，我们必须把整个体制由内而外地展现出来。
在严苛的建筑业内要确立我们的优势，第一步就是创立一个房地产开发协会。
”
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